
GODKENDT referat fra Regionskontaktudvalgsmødet d. 7. december 2021, kl. 
16.00 - 17.00 – online 
 
Deltagere: Helle Stuart, Flemming Larsen, Thomas Elgaard Jensen, Anni Juhl Jørgensen, Aksel 
Leck Larsen og Poul Erik Petersen (deltog fra punkt 5 men afgav kommentar til punkt 1), Winni 
Grosbøll, Simone Staudt Vollmond (deltog i punkt 1-4), Ida Svejgaard Smed, Maren Ottar 
Hessner og Sanja Storm Tuxen (referent) 
 
Afbud: Hanne Voetmann, Torbjørn Eriksen, Kirsten Skovsby og Leif Nielsen. 
 
Dagsorden: 
 
Helle bød velkommen til mødet og gennemgik kort punkterne på dagsordenen. Hun tilføjede et 
ekstra punkt under eventuelt; en kort drøftelse af hvordan lokalrådene kunne få flere deltagere 
med i årsmøderne 2022. 
 

1. Evaluering af Lokalbestyrelsesseminar   
Helle bad medlemmerne af REKU komme med de vigtigste punkter fra lokalrådenes 
evaluering af lokalbestyrelsesseminaret i Faaborg i november 2021. Inden REKU-mødet 
havde enkelte regionsformænd indsendt kommentarer fra deres lokalbestyrelse. 
 
Aksel nævnte, at der havde været generel tilfredshed med seminaret, men at der havde 
for lidt tid til snak og at der havde været nogle enkelte deltagere, der havde taget for 
meget tid fra lørdagens workshops. Oplægsholderne havde været godt forberedte. 
Aksel roste bordopstillingen med faste pladser, men havde savnet mulighed for at 
lokalbestyrelsen kunne blive samlet undervejs til opsamling. 
 
Thomas havde ikke så mange positive tilbagemeldinger, særligt ikke fra om lørdagen, 
hvor debatten var løbet lidt løbsk i en workshop. Dog havde resten været godt. 
 
Flemming mente, at seminaret var godt tilrettelagt, men at det gik lidt galt om lørdagen. 
Der burde havde været mere tid til diskussion, og vi skal passe på, at oplægsholderne 
ikke tager al taletiden. 
 
Poul Erik nævnte, at der havde meget forskellige opfattelser af seminaret. Nogle havde 
ment, at der var for meget på programmet, andre at det var godt. Der var enighed om, 
at enkelte deltagere havde taget for meget tid fra punkterne om lørdagen. Nogen kunne 
lide banko, andre kunne ikke. 
 
Helle fremhævede det store engagement og lyst til debat som en positiv ting, og 
noterede, at der næste gang skal være mere tid til debat, som dog skal styres. 
 
Winni var enig med Helle, og tilføjede, at det er et opmærksomhedspunkt at facilitere 
debatterne, sådan at vi kommer helt omkring og der er plads til alle. I sekretariatets 
interne evaluering er det også blevet fremhævet, at det ville være godt, hvis seminaret 
kunne inkludere en ekskursion til et relevant, lokalt område med det lokale friluftsråd 
som værter, så det ikke bare er sekretariatet, der holder oplæg. Punkterne tages med til 
hovedbestyrelsen på bestyrelsesmødet den 13. december 2021. 



 
Dernæst indledte Helle en diskussion af det formandsmøde, der havde været inden 
selve seminaret. Her havde lokalformændene holdt et møde, hvor hovedbestyrelsen 
samt ledelsen fra sekretariatet var inviteret med den sidste time. Helle havde fået 
oplevelsen af at mødet fik karakter af overbringelse af information, som nærmest 
gravede en grøft mellem formænd og bestyrelse. Dette var ikke så hensigtsmæssigt. 
Det bør overvejes, om det ikke var bedre om bestyrelsen var med til hele mødet. 
Forslaget skal tages op på et fremtidigt REKU-møde, hvor der er god tid til at tale det 
igennem. 

 
Regionsformændene understregede, at mødet havde været godt og ikke havde drejet 
sig om at grave grøfter mellem dem og bestyrelsen. Mødet er godt til 
erfaringsudveksling mellem formændene og til at sætte fokus på de ting, 
lokalbestyrelserne, gerne vil arbejde med. 
 

2. Regionsseminar  
 
Regionsformændene gennemgik kort deres nuværende planer for regionsseminarerne. 
Regionsseminaret i Midtjylland bliver den 29.-30. april 2022 i Skjald. Fredag skal 
sekretariatet og hovedbestyrelsen inddrages i programmet, og lørdag er der tur med en 
guide til Brejningegård. I Region Sjælland planlægger de en tur til Stevns Klint med 
temaet ”Adgang til naturen og sti-systemer”. Datoen bliver i april/maj med håb om godt 
vejr. Region Nordjylland er ved at planlægge og finde dato. Region Hovedstaden 
planlægger seminar på Bornholm sidste weekend i marts i Aakirkeby og håber på 
besøg af Winni. 
 
Simone viste på hjemmesiden hvordan invitationerne til regionsseminarerne kommer til 
at se ud og opfordrede regionsformændene til at indsende dato og information så snart, 
de har det, så sekretariatet kan hjælpe med at lægge det op. 

 
 

3. Regionernes generelle økonomi 
 
Hanne Voetmann, som ikke var med i mødet, havde bragt den gamle model med 1300 
kr. pr deltager til regionsseminarerne op til debat. Det er vanskeligt at planlægge ud fra 
et budget pr deltager, når man først kender det endelige deltagerantal efter 
tilmeldingsfristens udløb. Derfor havde Hanne spurgt efter en model, hvor det er ét 
samlet budget uanset deltagerantal. 
 
Simone tilføjede, at det også gælder regionernes økonomi generelt, hvor det kunne 
overvejes, om der skulle være ét fast beløb til arbejdet i regionerne pr. år i stedet for et 
bestemt beløb pr møde. 
 
Regionskontaktudvalget besluttede at tage emnet op til nærmere drøftelse på det 
fysiske møde i marts 2022. 
 
 

  



 
4. Lokalrådenes mulighed for at oprette Facebook-grupper og sider 

 
Thomas præsenterede et ønske, som var kommet frem på formandsmødet fra nogle af 
lokalformændene. De ville gerne have mulighed for at oprette en Facebook-gruppe for 
deres lokalråd. Thomas understregede dog, at det skulle være frivilligt, om man 
oprettede en gruppe eller ej. 
 
Simone svarede, at muligheden allerede er der nu. De lokalråd, der ønsker en side, kan 
bare oprette den, og dem, som ikke har lyst, kan lade være. Man skal blot holde sig 
inden for Friluftsrådets vision og strategi. 
 
Maren tilbød desuden, at lokalformændene kan tage fat i hende for hjælp til oprettelse 
af enten sider eller grupper på Facebook. Hun mindede om, at det er bedst, hvis siden 
eller gruppen er lukket, så lokalrådet selv kan styre hvem, der kommer ind. 
 
Winni nævnte, at der i forbindelse med Kommunalvalget 2021 var planlagt videoguides, 
og REKU bad om, at der blev lavet noget lignende i forhold til at oprette Facebook-
grupper.  

 
5. Dato for næste kommende online REKU-møde.  

 
Det næste fysiske REKU-møde er d. 9. marts, og næste online-møde vil være den 25. 
januar 2022. 

 
6. Marine naturnationalparker 

 
Poul Erik bad Friluftsrådet undersøge, hvordan det kan lade sig gøre, at den kommende 
marine naturnationalpark i Lillebælt også er en naturpark i forvejen. Desuden havde han 
talt med Aksel om at nedsætte en temagruppe om den kommende marine 
naturnationalpark Øresund, og han nævnte, at der er en række problemer med 
parkerne, som bør tages op i sekretariatet og hovedbestyrelsen. 
 
Winni orienterede kort om de marine naturnationalparker, som der endnu ikke er så 
meget nyt om. Der er afsat 20 millioner kr. til stenrev i parkerne, og der er planlagt 
sekretariater for hver park, som kan stå for formidling osv. Der er formentlig ikke en 
hindring for naturparken, at der kommer en naturnationalpark, men det skal sikres, at 
der sker en koordinering og samarbejde mm. således at man ikke udkonkurrerer en 
velfungerende naturpark. Det vigtigste er, at der laves god naturforvaltning og der ikke 
er trawlvirksomhed. Winni støttede op om, at lokalrådene opretter temagrupper 
omkring den rekreative del af parkerne, og opfordrede til, at lokalrådene ringer til 
politisk konsulent i Friluftsrådet, Johan Husfeldt, hvis der er tvivlsspørgsmål undervejs. 
 

7. Eventuelt  
 



Helle spurgte til hvilke tanker regionsformændene gør sig i forhold til rekruttering og 
indkaldelse af lokale medlemmer til de kommende årsmøder. 
 
Poul Erik indskød, at der er andre ting, der ligger forud for årsmødet, bl.a. et anderledes 
bestyrelsesmøde den 14. december, hvor Simone og Jacob Jensen fra hovedbestyrelsen 
deltager for at diskutere vinkel og form på arbejdet i lokalbestyrelsen. 
 
Anni fortalte, at de i hendes lokalråd har aftalt, at det er de enkelte 
kommunekoordinatorer, som står for at få kontakt til lokalmedlemmerne i hver deres 
kommune. På den måde bliver invitationen mere personlig. 
 
Helle nævnte, at der bl.a. bliver kigget på rekruttering i den kommende evaluering, og at 
der i marts/april skal drøftes hvilke tiltag, vi kan sætte i værk, for at fremme de gode 
processer lokalt. REKU drøfter det igen til næste virtuelle møde og den 9. marts 2022. 
 
Winni gjorde opmærksom på, at Simone har fået nyt job og stopper i Friluftsrådet den 
31. december. Idas ansættelse udløber også den 31.december og Kristian kommer 
tilbage fra barsel den 17. januar. Ledelsen kommer til at kigge på, hvordan sekretariatet 
fremad støtter det lokale arbejde. Ledelsen vil gerne have koblet de politiske konsulenter 
tættere på de lokale, så det bliver bredt mere ud i huset.  
 
Poul Erik gjorde opmærksom på, at det er vigtigt, at der sikres en overgangsordning i 
den periode, hvor der ikke er fuld bemanding på lokalteamet. Det er vigtigt, at der er 
nogen til at tage telefonen, når der opstår spørgsmål, som de lokale har brug for hjælp 
med. 
 
Winni kvitterede for dette, og tilkendegav at, sekretariatet altid er klar til at tage 
telefonen og at alle de politiske konsulenter kan inddrages i lokale spørgsmål. 
 
Mødet sluttede 17.04. 
 

Udkast til referat 8. december 2021 Sanja Storm Tuxen 
Referat godkendt 16. december 2021 

 


